
více uvnitř

Komunální volby jsou úplně jiné než 
všechny ostatní volby. Voliči obdrží
jen jeden velký volební lístek. Na něm 
se nachází všechny strany i kandidáti. 
Velký křížek ke jménu strany přidělí 
kandidátce SPOLU pro Slaný 27 hlasů.

Co změníme?

více na straně 7

SPOLU pro Slaný
vylosované číslo: 7

Jak se letos volí?

více na straně 7

V pátek 23. září se volí od 14:00 do 22:00, 
v sobotu 24. září pak od 8:00 do 14:00. 
Nezapomeňte si do volební místnosti s 
sebou vzít občanský průkaz nebo pas.
Kompletní seznam volebních místností 
v Slaném najdete uvnitř novin a také
na našem webu www.spoluslany.cz

23. A 24. ZÁŘÍ23. A 24. ZÁŘÍ
Kdy jsou volby?

pokračování rozhovoru na straně 2

Přinášíme vám rozhovor s Jitkou Novákovou, 
která kandiduje na 1. místě za koalici
SPOLU pro Slaný.

Jitko, vy aktuálně učíte na obchodní 
akademii v Slaném, přestože máte 
ekonomické vzdělání, proč ta změna?
Vystudovala jsem ekonomiku na ČZU v Praze 
a dálkově také teologii na KTF UK. Mé první 
zaměstnání bylo asistent auditora ve velké 
společnosti, ale záhy přišla první dcera a 
poté další dvě děti, a můj pracovní život byl 
uzpůsoben péči o rodinu. Pracovala jsem 
převážně z domova jako OSVČ. V loňském 
roce jsem se rozhodla pro změnu a nastoupila 
do zaměstnání jako učitelka angličtiny na 
obchodní akademii zde v Slaném. Tato 
práce mě baví a naplňuje zároveň. Je to 
dobrodružství, stát se součástí dynamického 
a zároveň křehkého světa dospívající 
mládeže, zvládat komunikaci 1:15, vymýšlet 
způsoby hodnocení či pracovat se speciálními 
potřebami.

VOLTE
ČÍSLO 7

VELKÉ VÝZVY
ČEKAJÍ NÁS
JITKA NOVÁKOVÁ:

PRO SLANÝVOLEBNÍ NOVINY KOALICE
SLAŇÁKNOVÝ

Náš program přináší nové vize
pro naše město. Nebojíme se výzev 
a chceme vám dokázat, že:

VELKÉ VĚCI
MŮŽE DĚLAT
I MALÉ MĚSTO

www.spoluslany.cz
@spoluslany ZÁŘÍ 2022
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Kolo jako lék na 
přeplněná parkoviště

Bude Slaný
na slepé koleji?

Komunální politici touží stříhat pásky u 
velkých projektů a fotit se u úspěšných 
realizací, přestože je komunální politika 
častokrát o drobnostech. A jedna 
taková „drobnost“ již několik let trápí 
Slaňáky, kteří chtějí o víkendu dojet 
do Prahy nebo na Kladno a volí raději 
ekologicky a ekonomicky výhodnější 
variantu – cestu autobusem.

Integrování Slaného a okolí do 
systému Pražské integrované 
dopravy umožnilo lepší a pravidelnější 
spojení v pracovní dny, zkvalitnění 
standardů dopravy a díky jednotnému 
předplatnému ušetřilo každému z nás 
pár korun. Stále se ale nevyřešil jeden 
zásadní problém, který celé roky trápí 
naše spoluobčany, a ze strany města 
nevzešla iniciativa směrem k jeho 
vyřešení. Je řeč o rychlém víkendovém 
spojení mezi Slaným a Prahou, které 
je naprosto tristní. A netýká se to 
jen spojení Slaného a Prahy, od 
nedávných změn lze stejné problémy 
pocítit i když chcete navštívit nedaleké 
Kladno.

PROČ TO NIKDO NEŘEŠÍ?
RYCHLEJI DO PRAHY:
JIŘÍ BAŇKA:

V Slaném jste se ale nenarodila, že?
Ano, je to tak. Pocházím z východních 
Čech, z Chocně, která je velikostí podobná 
Slanému. Já i můj manžel jsme měli to 
štěstí, že jsme se narodili do početných 
rodin, dá se říci rodinných klanů, v tom 
nejlepším slova smyslu, a velice si vážíme 
výhod mnohočetných a stabilních vztahů, 
na které je spoleh. Manželova původní 
rodina sídlí na Slánsku. To je také důvod, 
proč jsme se usadili zde.

Čím vyplňujete volný čas?
Svůj volný čas vyplňuji převážně sportem. 
Ráda běhám – občas si udělám radost 
půlmaratonem, jezdím na kole a na 
bruslích, plavu venku v létě i v zimě, 
chodím na výlety. Jsem instruktorkou 
„zdravého“ cvičení Pilates a jednou týdně 
vedu skupinové cvičení.

Proč jste se rozhodla vést kandidátku 
SPOLU pro Slaný?
Účast v komunální politice považuji za 
službu a vážím si lidí, kteří jsou ochotni 
věnovat svůj čas a energii snaze o 
zlepšování života ve městě. Abych byla 
více vtažena do komunální politiky a 
dění ve městě, v dobíhajícím volebním 
období jsem byla členkou finančního 
výboru, který slouží jako poradní orgán 
zastupitelstva.

Na závěr rozhovoru trochu odlehčíme: 
jak jste strávila letošní dovolenou?
První týden v červenci jsme s rodinou a 
partou z dob studií pobývali v kempu u 
našeho oblíbeného jezera Lago di Garda 
v severní Itálii. V srpnu jsem odjela na 
dva týdny do Velké Británie, kde jsem 
se změnila z učitelky na studentku 
a zdokonalovala jsem si angličtinu. 

Poznávání britského pohledu na svět beru 
jako hodnotnou zkušenost. Například k 
Brexitu jsem slyšela většinově negativní 
postoj a názor „My jsme to vlastně 
nechtěli, ale hodně lidí nešlo k volbám, a 
takhle to dopadlo“. Kéž bychom se z toho 
poučili i my.

Co byste vzkázala Slaňákům k letošním 
komunálním volbám?
Vedení města má před sebou výzvy snad 
větší než v uplynulých desetiletích. Ať už 
se jedná o naplánované velké investice a 
opravy, rostoucí inflaci, energetickou krizi, 
hrozící chudobu, začleňování uprchlíků… 
Pro úspěšné řešení těchto problémů 
je nutné spojit síly, nehledět na rivalitu 
koalice a opozice a pozitivně komunikovat 
se všemi stranami. My jsme připraveni.

Děkuji za rozhovor.

pokračování rozhovoru s Jitkou Novákovou z úvodní strany

Slaňáky dlouhodobě trápí parkování.
Problém se netýká jenom historického 
centra, ale i přilehlých sídlišť. Je třeba 
hledat nové možnosti pohybu po městě 
bez nutnosti využití automobilu.

Kolo, narozdíl od auta, nezabírá tolik 
prostoru, dostanete se s ním všude a 
pohodlně kdekoliv zaparkujete. Stačí 
vybudovat potřebnou infrastrukturu – 

– při rekonstrukcích myslet na umístění 
navigačních značek, osazení klíčových 
míst ve městě kvalitními stojany, v případě 
velkých ulic (například ulice Wilsonova) 
rozdělit chodníky a přechody na část pro 
cyklisty a část pro chodce. Nemusíme 
nutně překopávat město za miliony korun, 
stačí drobné změny, které postupně 
ukážou kolo jako reálnou alternativu 
pohybu po městě.

Železniční trať Slaný–Louny čeká 
omezení dopravy. Původně se 
dokonce měl provoz zastavit úplně. 
Případné zrušení provozu ublíží v 
regionu dopravě i turismu. Jako obec 
s rozšířenou působností bychom 
měli být více slyšet v tomto tématu. 
Nechceme přece dopustit, aby naše 
krásné královské město skončilo na 
slepé koleji.

Jiří pracuje jako projektový 
manažer. Dříve na slánském 
gymnáziu vedl studentský 
orchestr. Během koronavirové 
krize koordinoval stovku
dobrovolníků, kteří zajišťovali 
nakupování seniorům v Slaném. 
Hraje na klavír a na housle.

V současné době jezdí linky 388 a 
389 (tzv. „rychlíky“) o víkendu ve 
spojeném intervalu 2 hodiny. Pokud 
chcete zavítat do hlavního města v 
sobotu ráno, máte na výběr jet buď v 
5:50, 7:50 nebo v 9:50. To je naprosto 
nedostačující pokrytí kapacity ve 
srovnání s pracovním týdnem, kde ve 
špičce jezdí autobus každých 10-15 
minut a mimo špičku, v takzvaném 
sedle, jezdí v intervalu 30 minut.

Vezměme si srovnání v podobném 
středočeském městě: Neratovice 
mají 16 000 obyvatel a délka jízdy 
autobusem do Prahy je 30 minut. V 
pracovní dny mají rychlé autobusy 
interval 15 minut ve špičkách, 30 
minut v sedle, o víkendu pak každou 
hodinu. Navíc Neratovice mají 
konkurenceschopné železniční spojení 
přímo do centra Prahy, takže vznikají 
občanům i další alternativní možnosti 
cestování. Lepší spojení s Prahou pak 
přirozeně brání odlivu obyvatel.

Na závěr se tedy musím ptát: Když to 
lze v Neratovicích, proč jsme v Slaném 
pozadu? 



Adam bydlí v Slaném od narození, 
vystudoval  gymnázium a 
následně ČVUT. Aktuálně pracuje 
jako jednatel rodinné stavební 
firmy. Zároveň zastává pozici 
předsedy larpového spolku.
V tomto volebním období působil
v kontrolním výboru.

Horko? Osvěžte se u pítek!
Probíhající změna klimatu si žádá hledání 
nových řešení v centrech měst, kde v 
létě teplota nebezpečně stoupá. Velké 
systematické změny – podporu zelených 
střech či výsadbu stromů – musíme také 
podpořit drobnými vylepšeními každodenního 
života.

Jedním takovým vylepšením je instalace 
pítek nebo jiných zdrojů vody do veřejného 

prostoru. Pítko je malou investicí, zejména 
pokud jsou v okolí rozvody vody, která velmi 
pomůže v horkých dnech nám všem, hlavně 
ale dětem či seniorum.

V současné době máme v Slaném pouze jedno 
veřejné pítko, a to sice v rámci dětského hřiště 
v lesoparku Na Hájích. A my bychom byli velmi 
rádi, kdyby tento pilotní projekt měl v rámci 
našeho města své následovníky.

KOLEM POTOKA
ZELENÝM KORIDOREM
ADAM SLABECKÝ:

OCHLADÍME SLANÝ
Kvalita života ve městě se odvíjí 
nejen od množství obchodů, 
kvality bydlení či služeb, ale v 
neposlední řadě od estetiky 
prostředí, možností odpočinku a 
relaxace. K tomu nejlépe slouží 
parky. Ve Slaném je jich sice celá 
řada, ale buď jsou příliš mimo 
centrum, nebo jsou malé a člověk 
v nich nezíská pocit příjemného 
přírodního prostoru. Čestnou 
výjimkou je nově otevřená 
Kumpánova zahrada, ale to 
nestačí.

Když se podíváme na mapu 
města, tak je většina drobné 
zeleně soustředěna podél 
Červeného potoka. Bylo 
by skvělé tyto ostrůvky 
přírody propojit a vytvořit 
z nich jeden dlouhý koridor 

procházející městem. Park, 
který by umožňoval projít od 
autobusového nádraží (a tak v 
podstatě i od Slánské hory) až 
k Velkému slánskému rybníku. 
Je jasné, že to není jednoduchá 
věc a bude vyžadovat mnoho 
let přípravy, nákupu pozemků 
a práce. Pokud se ale podaří, 
získáme unikátní možnost 
procházet městem v přírodě 
podél potoka. Může být vhodný 
pro rodiče s kočárky, pejskaře 
či cyklisty. Propojí se tak inline 
dráha, již zmíněná Kumpánova 
zahrada, koupaliště a všechny 
zanedbané kusy zeleně, které 
se u potoka nacházejí. Takový 
park se stane ozdobou města a 
místem, které budeme všichni 
rádi využívat.

Nový život pro slánské střechy
I když nemusíme věřit v 
klimatickou změnu, je třeba si 
přiznat, že teplota ve městě se 
postupně zvyšuje. Stejně tak je 
množství vody v tocích a půdě 
stále nižší. Na tuto skutečnost 
musíme připravit i Slaný. Výheň, 
která v letních měsících panuje 
v ulicích a domech, je třeba 
snížit. Nejjednodušším řešením je 
zeleň. Ulice se stromy je výrazně 
chladnější, stejně jako domy, které 
jsou částečně stíněné. Vysázet 
stromy je na mnoha místech 
problematické kvůli vedení kabelů 
a potrubí. Budeme prosazovat 
výsadbu v místech, kde je to 
možné.

Navíc lze vytvořit nové zelené 
plochy tam, kde jim nic nepřekáží: 
na plochých střechách domů. 
Nabízejí se zejména panelové 
domy. Zelená střecha ochladí dům 
samotný před slunečními paprsky 
a zároveň sníží teplo v celém 

okolí. Izolační vrstvy na střeše 
pak nejsou namáhané mrazem, 
sluncem či deštěm, a střecha tak 
vydrží déle. Pokud se použije 
vzrostlá tráva a květiny, které 
budou i z ulice viditelné, dům a 
celé okolí taková zeleň viditelně 
zkrášlí. Střecha se také může stát 
prostorem pro relaxaci obyvatel 
domu nebo i drobné zahradničení.

Na financování tohoto projektu 
budeme využívat dotaci ze 
Státního fondu životního prostředí, 
který v posledních letech 
významně zvýšil podporu zeleným 
střechám. Dotace pokryje velkou 
část nákladů, takže spoluúčast 
města významně nezatíží městský 
rozpočet. Toto fungování není 
ojedinělé, úspěšně se používá 
například v Brně. Zelené střechy 
pak chrání město před horkem 
a navíc pomáhají snižovat hluk a 
množství prachu v okolí.

VOLÍME ZDRAVÉ A ZELENÉ MĚSTO
Na vybraná místa ve městě instalujeme veřejná 
pítka.
Zvýšíme pravidelnost vyvážení či kapacitu 
kontejnerů na tříděný odpad.
Zavedeme možnost poskytnutí městské dotace 
na zelenou střechu podobně jako lze získat dotaci 
na opravu fasády domu.
V lesoparku Na Hájích zpřístupníme toalety a 
osázíme ostatní parky a dětská hřiště ve městě 
dostatkem odpadkových košů.

kompletní program najdete na www.spoluslany.cz



Ráda bych se představila. Jsem palička na maso. 
Mám pěkný jednopokojový byt. Bydlím v kuchyňském 
šuplíku, ale již léta nevycházím. Moje bytná přestala 
jíst maso, ani řízky už dětem neklepe. Ráda bych se 
zase podívala na prkénko, snad se mu daří lépe?!

Takhle by mohl začínat seznamovací inzerát. Nebo 
taky swap. Swap nebo swapování je výměna věcí za 
jiné, už nepotřebné v naší domácnosti. Sama jsem 
už takhle vyměnila kulmu za jablka, zbylé plenky za 
sazenice cuket. Stejně tak se dá vyměňovat oblečení, 
sportovní potřeby nebo cokoliv vás napadne. Swap je 
o nabídce a poptávce.

U větších věcí je to obtížnější. Člověk se jich potřebuje 
rychle zbavit, protože se mu dva gauče nevejdou do 
obýváku. Dvě pračky v koupelně také mohou působit 
jako zbytečný luxus. Stejně tak v opačné situaci, kdy 
pračku nemáte ani jednu a za novou zrovna nemůžete 
vydat půlku platu, by se hodilo mít možnost mrknout, 
zda v místní nábytkové bance nějaká neleží a nečeká 
na vás. Ale ouha, my nábytkovou banku v Slaném 
ještě nemáme?

V Slaném máme super nový sběrný dvůr. Bylo by 
skvělé, kdybychom ho mohli využít (a to pro všechny) 
i pro zpětný odběr věcí. Stejně jako má každý Slaňák 
možnost dovézt ročně nějaké množství odpadu, tak 
proč by nemohl něco zase využít?

Snížíme tím celkové množství odpadu a dáme 
odloženým věcem nový smysl. K tomuto trendu 
přistupují i velké firmy jako je IKEA, která radí, jak se 
dá vdechnout nová podoba u jejich výrobků.

V Slaném funguje také facebooková skupina SWAP 
Slaný, kde seženete vše – od věcí pro děti po rybičky 
neonky.

Pro jednoho 
odpad,
pro druhého 
poklad!

NEBO DARUJ!
SWAPNI,
KATEŘINA BROŽA:

Nové startovací byty pomohou všem
Představte si, že jste se spolužáky na škole 
v přírodě. Ve většině z nás to vyvolá milé 
vzpomínky na společně strávený čas se 
spolužáky ze základky, jedny ponožky 
na týden a návrat zpět domů k řízku s 
bramborovou kaší. A teď si představte, že jste 
na té škole v přírodě napořád.

V České republice je 139 dětský domovů, ve 
kterých žije víc jak 4 000 dětí. To znamená, 
že na jeden domov připadá zhruba jedna 
školní třída, třicet dětí. Mají vlastní učitele a 
personál domova, se kterým tráví většinu času. 
Zaměstnanci se jim bezpochyby snaží nahradit 
rodinu, ale přesto tam mnohé zásadní vzorce 
chybí. Ať už je to společná správa domácnosti, 
nákupy, úspory nebo možnost naučit se zdravě 
jednat se svým okolím.

Každý rok z dětských domovů odchází téměř 
tisíc mladých lidí, kteří za sebe nikdy nenesli 
plnou odpovědnost a se světem tam venku 
mají menší zkušenosti, než si myslíme. Do 
startu dostanou cca 20 000 Kč a stojí před 
situací, kdy si musí najít práci a bydlení. Jedno 
bez druhého přece nefunguje.

Slaňáci mají jeden dětský domov velmi blízko, 
a to v Tomanově ulici, kdy jde o detašované 
pracoviště domova v Dobřichovicích. Druhý 
– místní v pravém slova smyslu – je v Ledcích 
u Slaného. Jeho podoba se v průběhu let 
měnila, ale když se podíváme do historie, tak 

se dostaneme až do roku 1928, kdy zde vzniká 
Vychovatelna pro mravně vadnou mládež. 
To již nyní neplatí. Je zde dětský domov 
rodinného typu, což znamená, že děti a mladí 
dospělí jsou rozděleni do tzv. domácností, ve 
kterých vykonávají jednotlivé činnosti, které je 
mají připravit pro další život.
Statistiky říkají, že dvě třetiny lidí opouštějící 
dětský domov mají následně problémy.
S prací, okolím, úřady nebo bydlením. A 
zde by mohlo město významně pomoci a 
nabídnout dětskému domovu spolupráci 
zřízením startovacích městských bytů. 
V Slaném nejde o výše zmíněnou tisícovku 
lidí, ale jednotlivce, kteří ročně dětský domov 
opouští. To znamená, že by takto vyhrazeny 
mohly být jeden nebo dva byty. Zároveň se 
velmi osvědčuje sdílené bydlení s lidmi, kteří 
přicházejí z běžné společnosti a mohou si chtít 
vyzkoušet bydlení bez rodičů na kratší dobu.

Myšlenka startovacích bytů je postavená 
na tom, že člověk z dětského domova má v 
krátkodobém horizontu zajištěné první bydlení 
na omezenou dobu. Může si pak v klidu najít 
práci, zjistit, jak a komu se platí za energie a 
na co potřebuje uspořit, než se bude moci 
plně osamostatnit. Ve spojení s někým dalším, 
kdo podobnou zkušenost zažívá také, ale z 
perspektivy rodinného zázemí, pak můžeme 
počítat s tím, že se lépe zapojí mezi vrstevníky.

Kateřina je ředitelkou v sociálním 
podniku Etincelle, který zaměstnává 
na 160 osob se zdravotním 
postižením, expertkou na sociální 
podnikání a spolupracovnicí MPSV. 
Ve volném čase je nadšenou 
amatérskou hráčkou volejbalu.
Má syna Mikuláše a dceru Karolínu.

NENECHÁME VÁS
VE ŠTYCHU

V rámci sběrného dvora 
zřídíme nábytkovou banku
a re-use centrum.
Podpoříme výstavbu
a rekonstrukci městských 
bytů, sociálního bydlení
a startovacích bytů. 
Nedopustíme omezování 
zdravotní péče v Slaném – 
– podpoříme příliv nových 
lékařů výhodným bydlením
v městských bytech.
Zřídíme v nemocnici 
objednávací systém
k lékařům. 
Posílíme kontroly městské 
policie v problematických 
oblastech, a to zejména ve 
večerních hodinách.
Podpoříme úpravu 
nemocničního jídla, zejména 
změnu jeho celkové kvality.
Na základě novely 
energetického zákona 
zakážeme na území města 
podomní prodej energií.

kompletní program najdete
na www.spoluslany.cz



Milostivé léto jako restart života
Odkud přišlo milostivé léto? Není to 
vynález téhle vlády, ani předchozí. 
Je kapku starší. Milostivé léto přišlo 
ze starověku, termín se objevuje v 
Bibli a mělo by se opakovat každých 
padesát let. Otroci měli být propuštěni 
a navrácen jim zabavený majetek.

U nás se objevuje, teď po druhé, ve 
velmi krátké době. Cílem je oddlužení 
lidí, kteří dluží státu nebo samosprávě. 
Typicky jde o dluhy za neuhrazené 
jízdenky, popelnice, zdravotní pojištění, 
energie, televizní poplatky apod., které 
se lidem vymkly z rukou. Člověk si 
prostě myslí, že to vyřídí příští měsíc. 
A najednou je z toho deseti nebo sto 
tisícový dluh.

Při prvním pokusu v roce 2021 se 
povedlo úplně oddlužit víc jak 15 tisíc 
lidí. Další tisíce pak umořili alespoň 

některou z běžících exekucí. Nebylo 
to tak úplně zadarmo, jak to z venku 
může vypadat. Lidé museli zaplatit 
původní dlužnou částku, třeba pokutu 
z MHD, a k tomu poplatek exekutorovi.

V Česku se milostivé léto vrací 
dřív než za padesát let a to letos! 
Za obdobných podmínek jako loni 
mohou lidé požádat svého exekutora 
(nebo exekutory!) o vyčíslení jistiny 
a následně ji splatit. Pokud je člověk 
stále v tíživé finanční situaci, je možné 
požádat o pomoc s financováním 
oddlužení některou neziskovou 
organizaci. Neziskovky pořádaly 
veřejné sbírky pro zafinancování jistin 
pro ty, kteří by nestihli dát dohromady 
částku včas.

Myslete na to, že je to opět časově 
omezené!

MILOSTIVÉ LÉTO II
1. září až 31. listopadu 2022

Šance zbavit se exekucí na dluzích 
vůči státu – zdravotní pojišťovny, 
ČEZ, nemocnice, dopravní podnik...

(nevztahuje se na daně)

Zjistěte si své exekuce v centrální 
evidenci. Pokud nevíte jak, na čísle 
770 600 800 vám pomohou.

Napište exekutorovi žádost
o vyčíslení dlužné jistiny a informujte 
ho, že využijete Milostivého léta.

Zaplaťte jistinu dluhu + 1815 Kč pro 
exekutora a zbavte se dluhu jednou 
provždy!

Žádost o vyčíslení dlužné jistiny
je třeba poslat do 15. listopadu.

více informací na www.milostiveleto.cz

O REGIONÁLNÍ
PROČ SE ZAJÍMAT
MILAN BÁRTA:

HISTORII?
Kdo z vás ví, proč se 
ulice kterou se jezdí k 
supermarketu Billa, jmenuje 
Petra Hrubého? A proč jedna 
z hlavních ulic, stejně jako 
autobusová zastávka na ulici 
se nacházející, nese jméno 
Šultysova? Jedná se o dvě 
historické postavy spjaté 
se Slaným, které od sebe 
dělí stovky let, stejně jako 
od naší doby. Přesto si je 
připomínáme i dnes.

Dnešní společnost je velmi 
dynamická. Souvisí to 
se změnami, ke kterým 
docházelo od počátku 19. 
století, kdy se začal rozvíjet 
průmysl a technologie.
S tím jakoby se celý svět 
zrychlil, což pro naši dobu 
platí dvojnásob. Historie 
nám umožňuje zpomalit, 
vydechnout si. Dějiny 
nejsou jen výčtem dat, 
panovníků a událostí, ale 
především příběhy. Příběhy, 
které se přinejmenším 
vyrovnají filmům i televizním 

Milan v současné době vede oddělení 
v Ústavu pro studium totalitních 
režimů. Je autorem knih a studií 
zaměřených na druhou polovinu 
20. století a také členem slánské 
společnosti Patria, pravidelně přispívá 
do Slánského obzoru.

MARIE ZEMANOVÁ:

Jak nenarazit do bariéry
Před čtyřmi lety přišli statistici 
na to, že je Slaný “Česko v 
malém“. S celorepublikovým 
průměrem se tu tehdy 
shodovaly nejen volební 
výsledky, ale i složení obyvatel 
podle věku, vzdělání nebo 
sociálních vrstev.  Z dat mimo 
jiné vyplynulo, že pětinu 
(skoro 3000) obyvatel města 
tvoří lidé nad 65 let. A jestli 
sedí i ostatní parametry, 
měl by být každý desátý 
Slaňák kvůli svým zdravotním 
problémům či handicapu 
dlouhodobě omezen v 
běžných činnostech.

Obě tyto skupiny, ale i rodiče 
s dětmi v kočárku nebo ten, 
kdo si zlomí nohu, ocení 
přátelský veřejný prostor 
s co nejmenším počtem 

bariér. S bariérami je ta potíž, 
že spoustu z nich máme v 
hlavách a každý je vnímá ze 
svého pohledu a podle své 
situace a potřeb.

Já jsem prakticky nevidomá 
a po Slaném se přes 10 
let pohybuji s bílou holí. 
Vnímám za tu dobu velké 
zlepšení (opravené chodníky, 
lavičky, bezbariérové 
toalety osazené euroklíčem, 
přístupné materiály města). 
Každý den mi také někdo 
ze Slaňáků pomáhá nebo 
pomoc nabízí. Občas na svých 
sociálních sítích ukazuji i to, 
co mi samostatný pohyb 
komplikuje: jsou to hlavně 
špatně označené překážky, 
dočasné dopravní značení, 
auta parkující na chodníku 

či cyklisté proplétající se mezi 
chodci.

Doufám ale, že se stav věcí bude 
dál zlepšovat tak, aby nikdo 
nemusel váhat, jestli k němu 
doputuje důležitá informace, zda 
se dostane na úřad, do bazénu 
nebo na kulturní akci. Či zda 
bude přijat do sociální služby, 
kterou potřebuje. Doufám také 

v širší diskuzi, kterou by mělo 
město umět zprostředkovat. 
Poslední roky nás hodně naučily. 
Taky nás nechaly nahlédnout do 
světa plného překážek: Náraz do 
bariéry totiž prožíváme všichni 
a vždy, když se nemůžeme 
nezávisle pohybovat, když 
o sobě nemůžeme nezávisle 
rozhodovat a nezávisle fungovat.

seriálům. Najdeme zde napětí, 
dobrodružství, tragédii i zábavu.

V regionech je to vidět zvlášť 
jasně. „Velká“ historie zde 
ustupuje do pozadí a zůstávají 
lidé a jejich příběhy. Slaný, 
které se hrdě hlásí k přívlastku 
královské město, podobných 
příběhů nabízí nepřeberné 
množství. Historie města 
sahá hluboko do minulosti a 
mnohokrát se město nebo lidé, 
mající k němu vazby, zapsali 
do české historie. Stále totiž 
platí, že dějiny tvoří lidé. Dnes 
je módní záležitostí zajímat 
se o historii rodiny, vytvářet 
rodokmen. Stojí za tím také 
snaha najít kořeny, vazby, 
nejen k lidem, ale i k okolí. 
Rodiče a prarodiče přitom 
mnohdy umí vyprávět příběhy, 
které kromě nich nezná nikdo. 
Při procházce po poli zase 
můžeme najít hliněné střepy a 
se štěstím i drobný pazourkový 
nástroj. Stačí se tedy jen dívat a 
poslouchat. A na chvíli zpomalit. 
Dějiny regionů jsou vždy spjaté 
s dějinami států. Pokud budeme 
hrdí na naše město, budeme 
hrdí i na naši vlast.



Chcete bydlet v domě se zahradou?
Stále více lidí se stěhuje na venkov nebo 
na předměstí, protože chtějí bydlet v domě 
se zahradou. Touží po zeleném prostoru 
pro sebe, kde mohou být. Alespoň malá 
zahrádka, spíše takový větší balkon či 
terasa, jen pro sebe. Je důležité jen to 
vlastnictví? Kdo ví?

Možná je důležitější bezpečí a klid, který 
zelený přírodní prostor přináší. Ať dáváme 
přednost vzrostlým stromům, menším 
keřům či zelenému trávníčku, jedno mají 
společné – život! Chceme být obklopeni 
životem, zeleným živým prostorem. Ten 
v nás vyvolává příjemné pocity. Uklidňuje 
naši mysl a dodává pocit klidu a dokonce 

i štěstí. Bydlet v přírodním zeleném 
prostředí je pro nás přirozené, a proto po 
něm toužíme.

Bydlíte v bytových domech, paneláku či 
jiných typech domů, a nemáte možnost 
koupit dům se zahradou? Přesto i vy 
toužíte po tom samém. Po kvalitním 
životě, po prostředí, ve kterém se vaše 
nitro uklidňuje zcela přirozeně. Také 
nechcete bydlet na parkovištích obklopeni 
betonovými plochami. Dejte hlas SPOLU 
pro Slaný, protože my budeme pěstovat 
zahradu. I lidé žijící v paneláku mají 
právo bydlet obklopeni živým zeleným 
prostředím. Chceme vypěstovat funkční 

zelené plochy ve městě – vzájemně 
propojené, poskytující klid a pocit bezpečí. 
Pokácet a vybetonovat je tak snadné. Teď 
vybetonujeme a vykácíme stromy a naše 
děti tu už nebudou chtít bydlet. Odstěhují 
se do domu se zahradou. 

Naší vizí není jen přítomnost a blízká 
budoucnost, ale přítomnost ve vztahu k 
budoucnosti, k odpovědnosti za kvalitu 
života dalších generací v našem městě. 
Pokud nechcete utíkat vy ani vaše děti za 
zelení na venkov a předměstí, volte SPOLU 
pro Slaný, protože naší vizí je město v 
zahradě, zahrada ve městě s názvem Slaný.

JANA ZŮNOVÁ:Ů

BY BEZ ŠTĚDROSTI
OBNOVA ZVONU VE KVÍCI
JÁCHYM PEŠATA:

SLAŇÁKŮ NEPROBĚHLA

Jáchymovi je 22 let a bydlí ve 
Kvíci. Již od dětství se zajímá o 
veřejné dění, politiku, lokální historii 
a kulturu. V roce 2020 inicioval 
veřejnou sbírku na nový zvon obecní 
kaple ve Kvíci, který byl před lety 
odcizen.

Jáchyme, proč jste se rozhodl 
sbírku uspořádat?
Zvon na kapli se zvonicí patří 
a ten „náš“ tam dlouhá léta 
chyběl. Kapli vnímám jako 
cenné dědictví našich předků, 
hlas zvonu dříve člověka 
provázel po celý jeho život. 
Tyto drobné církevní památky 
jsou často mimo zájem 
místních samospráv, církví a 
soukromých majitelů, na jejichž 
pozemcích tito němí svědci 
dějin stojí. Bez komunitního 
zapojení by je mnohdy pohltil 
zub času. V našem případě je 
kaple v majetku města Slaný 
po rekonstrukci, ale chyběl jí 
její starý zvon, který jistě tvoří 
základ celé stavby.

Kaple není v nejhorším stavu, 
kdy byla rekonstruována?
Poslední rekonstrukce obecní 
kapličky ve Kvíci proběhla 
v období od srpna 2008 
do června 2009 z iniciativy 
Městského úřadu v Slaném. 
Během této rekonstrukce 
proběhla i oprava přistavěné 
„zvoničky“ na vrcholu budovy. 
Původní zvon kaple na návsi 
byl ještě před rekonstrukcí 
odcizen neznámými pachateli. 
Rekonstrukce za více než 
470 000 Kč s novým zvonem 
nepočítala.

Kolik zájemců do sbírky na 
zvon přispělo?
Celkově se do sbírky zapojilo 
přibližně 50 dárců. Přispět bylo 
možné přes crowdfundingovou 
platformu Donio, která 
zajistila transparentnost 
samotné sbírky. Pro potřeby 
zakoupení nového zvonu, 
včetně nové dřevěné hlavy a 
odborné instalace, bylo nutné 
nashromáždit 30 000 Kč. 
Původní cena se pohybovala 
kolem 25 000 Kč, ale cena se 
v průběhu sbírky zvýšila.
 
Za jak dlouho se dosáhlo 
cílové částky?
Jakmile byla v pátek 22. ledna 
2021 sbírka spuštěna, byl o ni 
projeven velký zájem. Sbírku 
jsme nechali běžet přes měsíc, 
kdy bylo dosaženo částky 
potřebné na novou cenu díla. 
Bronzový zvon s průměrem 
280 milimetrů a vážící přibližně 
14 kilogramů zhotovil zvonař 
Jan Šeda z Kostelce nad Orlicí. 
Zvon byl do kaple instalován 
18. srpna téhož roku.

Chcete na závěr našeho 
rozhovoru něco dodat? 
Cítím povinnost ještě 
jednou všem dárcům a 
podporovatelům projektu 
poděkovat. Jenom díky 

vám jsme společně dokázali 
dosáhnout cílové částky, 
která byla potřebná k výrobě 
nového zvonu a k opravě 
dalších prvků naší kaple. Vážím 
si vaší projevené důvěry a 
odhodlání zkulturnit veřejné 
prostranství v naší obci.

Děkuji za rozhovor.

Kameny zmizelých ve Slaném
Jedním z bodů našeho 
volebního programu je 
důstojné připomenutí židovské 
historie Slaného za pomocí 
kamenů zmizelých, takzvaných 
Stolpersteinů. O co vlastně jde? 
Slovo Stolpersteine v doslovném 
překladu znamená „kameny, 

o které je třeba klopýtnout“. 
Myšleno pohledem. Jsou to 
dlažební kostky s mosazným 
povrchem, které se umisťují do 
chodníků před domy, kde žily 
oběti nacistické totality. 
V České republice jsou kameny 

zmizelých instalovány ve více 
než 60 městech a přitahují 
pozornost nejen místních 
obyvatel ale i turistů, kteří často 
neváhají města se Stolpersteiny 
navštívit. Nabízí se také 
využití při vzdělávacích akcích 
základních a středních škol.



www.spoluslany.cz
@spoluslany

Jak se letos volí?
Komunální volby jsou úplně jiné než všechny ostatní volby. Voliči obdrží 
jen jeden velký volební lístek. Na něm se nachází všechny strany i kandidáti. 
Každý volič pak má 27 hlasů, tedy jako je počet slánských zastupitelů. 
Je více způsobů, jak hlasy rozdělit:

VELKÝ VOLEBNÍ PRŮVODCE

V pátek 23. září se volí od 14:00 do 22:00, 
v sobotu 24. září pak od 8:00 do 14:00. 

23. A 24. ZÁŘÍ23. A 24. ZÁŘÍ

Kdy jsou volby?

VOLBA CELÉ KANDIDÁTKY

Ů

Co s sebou?
Nezapomeňte si vzít s sebou do volební 
místnosti občanský průkaz nebo pas.

SPOLU pro Slaný
vylosované číslo: 7

Jitka

Jiří

Adam

Nezávislí
vylosované číslo: 11

Jan

Marie

Petr

Jednoduchá volba, kterou nás nejvíce podpoříte. 
Velký křížek ke jménu strany. SPOLU pro Slaný získá 27 hlasů.

Kde se volí?CELÁ KANDIDÁTKA A PÁR OSOBNOSTÍ
SPOLU pro Slaný
vylosované číslo: 7

Jitka

Jiří

Adam

Nezávislí
vylosované číslo: 11

Jan

Marie

Petr

Jeden velký křížek ke jménu strany a pár malých křížků k osobnostem
z jiných kandidátek. SPOLU pro Slaný získá většinu hlasů, jednotlivé
osobnosti dostanou po jednom hlasu.

U strany s velkým křížkem nemůžete udělovat preferenční hlasy.

OSOBNOSTI NAPŘÍČ KANDIDÁTKAMI

Nejkomplikovanější variantou je rozdání křížků napříč všemi kandidátkami
bez udělení velkého křížku. Každý zaškrtlý kandidát SPOLU pro Slaný
pak získá jeden hlas.

Pokud překročíte maximální počet hlasů, lístek se stává neplatným.

SPOLU pro Slaný
vylosované číslo: 7

Jitka

Jiří

Adam

Nezávislí
vylosované číslo: 11

Jan

Marie

Petr

Nejpozději 3 dny před konáním voleb vám 
do schránky ve vašem trvalém bydlišti 
dorazí obálka s volebním lístkem.

Slaný je rozděleno do 22 volebních okrsků:

2 z 5
Poslední komunální volby měly účast 39%.
Přitom tyto volby ovlivňují, jak se nám
v Slaném bude žít: jestli budou čisté 
silnice, kolik budeme platit za odpad nebo 
jestli se budeme ve městě cítit bezpečně.

SLAŇÁKŮ PŘIJDOU

Pojďme letos k volbám. 
Ukažme, že nám na Slaném záleží.

1
2
3
4
5
6
7
8
9

10
11
12
13
14
15
16
17
18
19
20
21
22

Městský úřad, Velvarská 136
Sokolovna Slaný, Třebízského 625
ROMODROM, Tomanova 1671
2. ZŠ, Komenského nám. 618
2. ZŠ, Komenského nám. 618
Hemerkův statek, Ouvalova 390
Městský úřad, Masarykovo nám. 160
Budova MŠ, Vítězná 1578
3. ZŠ, Rabasova 821
Budova MŠ, Vítězná 1578
Sokolovna Kvíček, Smečenská 8
Truhlářství Kvíc, Revoluční 6
Sokolovna Slaný, Třebízského 625
Spec. ped. centrum, Tomanova 1113
Spec. ped. centrum, Tomanova 1113
3. ZŠ, Rabasova 821
3. ZŠ, Rabasova 821
Lotouš č. p. 5
Otevřený prostor, Trpoměchy 29
Dolín č. p. 140
Továrna Linet, Želevčice
Otruby, obytná buňka před č. p. 35

Sledujte nás:

Naše priority:
Zvýšíme pravidelnost vyvážení či 
kapacitu kontejnerů na tříděný odpad.
Na vybraná místa ve městě 
instalujeme veřejná pítka.
Obnovíme a zpřístupníme pro děti 
dopravní hřiště.
Zlepšíme cyklistickou dopravu v 
rámci města – zajistíme nové stojany, 
vytvoříme kvalitní značení a bezpečně 
spojíme okrajové části s centrem a 
školami.
V rámci sběrného dvora zřídíme 
nábytkovou banku a re-use centrum.
Budeme usilovat o posílení rychlého 
autobusového spojení mezi Slaným a 
Prahou, aby o víkendu jezdil autobus 
minimálně jednou za hodinu.

Podpoříme šetrné zacházení s vodou 
a vodními zdroji na území města.
Budeme bojovat proti střetu zájmů 
členů vedení města ve vztahu k 
vrcholovým funkcím ve vedení 
městských firem.
Budeme pravidelně komunikovat se 
zástupci místních částí
a podpoříme vznik osadních výborů.
Vylepšíme prezentaci města a 
městských aktivit na sociálních sítích.
Nedopustíme omezování zdravotní 
péče v Slaném.
Podpoříme realizaci nových chodníků, 
přechodů, osvětlení a zvýšení 
bezpečnosti v okolí škol, školek, 
sportovišť a dětských hřišť.

kompletní program naleznete na www.spoluslany.cz



1
Ing. Mgr. Jitka Nováková

učitelka SŠ,
členka finančního výboru

2
Jiří Baňka

projektový manažer,
klavírista

3
Ing. Adam Slabecký

jednatel stavební firmy,
člen kontrolního výboru

4
Mgr. Kateřina Broža

ředitelka
neziskové organizace

5
PhDr. Milan Bárta, PhD.

historik

6
Jáchym Pešata
autor iniciativy

Obnovme zvon ve Kvíci

7
Mgr. Jana Zůnová

učitelka, členka komise
pro životní prostředí

8
Tomáš Jirák

trenér kick-boxu,
člen sportovní komise

9
MUDr. Jiří Šimák

lékař

10
Jaroslav Kosina

úředník

11
Mgr. Marie Zemanová

novinářka

12
Ludmila Janžurová

ředitelka
neziskové organizace

13
Stanislava Havlíčková

zástupce vedoucí knihovny

14
RNDr. Vladimír Kulich

zástupce ředitele gymnázia,
zastupitel

15
MUDr. Bohumil Vašek

lékař

16
Vojtěch Kočka

typograf

17
Jaroslav Hložek

bývalý místostarosta,
kronikář města

18
JUDr. Soňa Goetzová

advokátka

19
Mikuláš Lonek

student

20
Pavlína Tomasková
manažerka exportu

21
Ondřej Baňka

obchodní referent,
swagger

22
Eva Mikulášová

OSVČ

23
Dagmar Jiráková

v důchodu

24
Ing. Vladislav Korf

učitel

25
Václav Saifrt

technik,
v důchodu

26
PhDr. Eva Slabecká

majitelka solné jeskyně

27
Jan Hrdlička

student

I MALÉ MĚSTO MŮŽE DĚLAT VELKÉ VĚCI
KOMUNÁLNÍ VOLBY 23. A 24. ZÁŘÍ 2022
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